
 افزايش مشكلات ش�هري در نبود منابع درآمد 
پايدار 

 در حقيقت باي��د توجه كرد كه فروش تراكم در ش��رايط 
حاضر كه شهرهاي كش��ور با مش��كلات عديده بسياري 
مواجه هستند، نه تنها باري از مشكلات شهرها برنمي دارد 
بلكه سبب افزايش جذب جمعيت شهرنشيني به واسطه 
مهاج��رت از روس��تاها و ش��هرهاي كوچك تر نيز ش��ده 
اس��ت كه اين اقدامات موجب افزايش و پيچيده تر شدن 
مشكلات و مسائل شهري شده اس��ت. براين اساس تكيه 
شهردارها بر فروش تراكم سبب شده است درآمد اندكي 
نصيب شهرداري ها ش��ود و در اين ميان فقط سازندگان 
مراكز تجاري و اداري و مسكوني هستند كه چندين برابر 
سهم ش��هرداري ها از خريد تراكم س��ود مي برند، بايد در 
نظر گرفت در اين ميان ش��هروندان نيز كه مخاطبان اين 
افراد هس��تند بايد هزينه بالايي براي دريافت خدمات يا 
استفاده از اينگونه فضاها بپردازند. به واقع فروش تراكم به 
شكل نامتعارف آن، همچون تزريق ويروس فلج كننده به 
شهرهاست كه مديريت شهري )شهرداري و شوراها( بايد 
چند براب��ر درآمد حاصل از فروش تراكم را در س��ال هاي 
متمادي براي جبران كمبود، حل معضلات و مش��كلات 
شهري ناشي از تراكم بافت ش��هري و خدمات مورد نياز 

بپردازد. 
 افزايش انتظارات در نبود مديريت يكپارچه 

همواره بحث بر س��ر درآمد پايدار و سهم پرداختي دولت 
براي زيرساخت هاي ش��هري به عنوان يك چالش اصلي 
در اداره شهرها مطرح اس��ت و تا زماني كه براي وضعيت 
اقتصادي و درآمد پايدار شهرها چاره انديشي و برنامه ريزي 
مدوني صورت نگيرد، نمي توان از مديريت ش��هري توقع 
داشت از پس حل تمام مسائل و مش��كلات اداره شهري 

برآيد. 
 با روند افزايش شهرنشيني و افزايش انتظارات شهروندان 
از مديريت شهري براي ارائه خدمات مختلف و با توجه به 
پيچيده تر شدن مسائل شهري، نياز به تعامل بيشتر ميان 
دولت و مديريت شهري بيش از گذشته احساس مي شود. 
به واقع مس��ائل و معضلات ش��هري همچ��ون ترافيك، 
وجود بافت هاي فرسوده و هزينه هاي جاري و نگهداشت 
ش��هر در كنار نياز ش��هرها به تحول و توس��عه، دستيابي 
به زيرس��اخت ها و امكانات جديد و افزاي��ش هزينه هاي 

غيرمتعارف فش��ار مضاعف��ي را بر مديريت ش��هري وارد 
مي سازد كه لازم اس��ت برنامه ريزي دقيق و حساب شده 
براي تأمين مالي مناسب و كافي جهت رفع نيازهاي مالي 
صورت بگيرد تا خدمات لازم و زير س��اخت هاي اساس��ي 

شهرها به گونه اي مطلوب ارائه شود. 
 در شرايط كنوني به دليل وجود سلسله  مراتب مديريتي 
همواره نيازها از سوي بالاي هرم مديريت در حوزه شهري 
يعني وزارت كشور و سازمان شهرداري  ها و ساير بخش ها 
نيازسنجي و استخراج مي ش��ود و بر اساس آن مبالغي به 
ش��هرداري ها اختصاص مي يابد، هر چند تاكنون به گفته 
رئيس ش��وراي عالي اس��تان ها و برخي ديگ��ر از اعضاي 
ش��وراهاي شهر و مس��ئولان ش��هرداري ها مبالغ در نظر 
گرفته ش��ده هم به صورت كامل پرداخت نشده و همين 
امر سبب ش��ده است تا س��طح انتظارات افزايش يابد و از 
س��وي ديگر به دليل وج��ود موانع متع��دد در اختصاص 
منابع مالي، تنش ميان مديريت شهري و دولت به عنوان 
يك بيماري كهنه بر پيكر اداره ش��هرها باقي مانده است 
و دولت به بهانه تراكم فروش��ي توس��ط مديريت شهري 
درصدد تضعيف شهرداري و شوراها برآمده است و در هر 
مكان و جلسه اي دولتمردان به جاي ارائه راهكار براي حل 
مسائل و مشكلات شهري تصميم گيري و تصميم سازي ها 
را تضعيف مي كنند. اين در حالي است كه دولت ها خود در 
خام فروشي نفت ضربه هاي بسياري را به اقتصاد كشور وارد 
مي سازند تا آنجايي كه اقتصاد تك محوري در شهر به تراكم 

فروشي و در كشور به خام فروشي نفت ختم مي شود.
با نگاه به عمر بيش از يكصد ساله ش��كل گيري مديريت 
شهري و توسعه شهرنش��يني و افزايش انتظارات در اين 
بخش مي ت��وان نتيجه گرفت ك��ه تاكن��ون برنامه ريزي 
و چش��م  انداز مناس��بي براي تأمين بودجه و منابع مالي 
پايدار ش��هرداري ها صورت نگرفته اس��ت. بر اين اساس 
سال گذش��ته لايحه درآمدهاي پايدار براي شهرداري ها، 
از طرف وزارت كش��ور تقديم كميس��يون تخصصي امور 
كلانشهرها در هيئت دولت شد و تاكنون، اين كميسيون 
مشغول بررسي اين لايحه براي آماده سازي جهت طرح در 
هيئت  دولت است. مهم ترين هدف قيد شده در اين لايحه، 
معكوس كردن نسبت درآمدهاي پايدار و ناپايدار در بودجه 
سالانه شهرداري ها از جمله شهرداري تهران است. بيش 
از 50 تا 60 درصد درآمد س��الانه مديريت شهري تهران 

ناپايدار است كه عمده آن از محل اخذ انواع عوارض تراكم 
و تغيير كاربري از ساخت وس��ازها تأمين مي شود در اين 
زمينه كارشناسان معتقدند شهروندان در تمام عمر خود با 
مديريت شهري سروكار دارند و اين مديريت نيازمند منابع 
مالي است. بر اين اساس در كشورهاي درحال توسعه بين 
۲0تا ۳0درصد درآمدهاي ش��هرداري پايدار است و اين 
در حالي است كه در كشورهاي توس��عه يافته اين آمار به 
۸0 درصد مي رسد. و در كش��ورهاي توسعه يافته بين ۴0 
تا 50درصد درآمدها از سيس��تم بانكي و اوراق مشاركت 
تأمين مي ش��ود ولي در كش��ور ما كمتر از يك درصد به 

پروژه هاي شهري كمك شده است. 
 تكيه شهرداري بر عوارض ساخت و ساز 

 در اين خصوص معاون شهرس��ازي و معماري شهرداري 
تهران نيز معتقد است كه هنوز هم بخش قابل ملاحظه اي 
از درآم��د مورد نياز ش��هرداري براي اداره ش��هر از محل 
عوارض س��اختماني تأمين مي ش��ود، اما بايد به دو نكته 
توجه كرد؛ نخس��ت اينكه در تهران شهرداري موفق شده 
است كه سهم درآمدهاي ناشي از اين امر را به حدود 50 
درصد درآمدهاي مصوب س��الانه برس��اند ك��ه اين روند 
ان ش��اء  الله ادامه خواهد يافت، دوم اينكه شهرداري هاي 
كشور بيش از ۳۳ سال اس��ت كه در انتظار تكليف قانوني 
دولت مبني بر تهيه لايحه درآمدهاي پايدار شهرداري ها و 

تصويب آن در مجلس شوراي اسلامي به سر مي برند.   
مهندس پ ژمان پشمچي زاده مي گويد: در هر حال راه حل 
صحيح كسب درآمد شهرداري ها را بايد از مسير دريافت 
سهم عادلانه از گردش مالي ناشي از فعاليت هاي اقتصادي 
) البته در فضاي پر رونق اقتصادي ( و اخذ بهاي تمام شده 
خدمات ش��هري )البته با مديريت مناسب( از شهروندان 
جست وجو كرد و تا زماني كه اين معضل حل نشود كماكان 
شاهد متهم كردن شهرداري ها با عبارات كلي و غير دقيقي 
مانند تراكم فروشي و شهر فروشي و امثال آنها كه متأسفانه 

بعضاً با اغراض ديگري هم همراه مي شوند خواهيم بود. 
  لايحه درآمد ه�اي پاي�دار از دولت ب�ه مجلس 

فرستاده شود
 در حالي كه رئيس جمهوري در نخستين اجلاس جهاني 
شوراها و شهرداري ها با بيان اينكه اتكاي درآمد شهرداري 
به تراكم مضرتر از اتكا به درآمد نفتي است، مشكلات ناشي 
از بلندمرتبه سازي را عامل اصلي مشكلات شهري عنوان 

كرد كه همچن��ان لايحه درآمد پايدار بلاتكليف اس��ت و 
تاكنون دول��ت اقدام خاصي براي كس��ب درآم��د پايدار 
ش��هري انجام نداده اس��ت و در اين زمينه حتي در دادن 
سهم خود در توسعه پروژه هاي زير ساخت هم كم كاري 
مي كند چگونه بايد انتظا ر داشت چرخ شهر ها بدون كسب 
درآمد پايدار به گردش درآيد. در اين زمينه رئيس شوراي 
اسلامي شهر تهران با تأكيد بر ضرورت وجود درآمدهاي 
پاي��دار براي ش��هرداري ها، معتقد اس��ت لايح��ه درآمد 
ش��هرداري ها هر چه زودتر از دولت به مجلس فرس��تاده 
شود.   مهدي چمران در نخستين اجلاس جهاني شوراها 
و شهرداري ها از رئيس جمهور خواست كه لايحه مديريت 
يكپارچه شهري و لايحه درآمد پايدار شهرداري ها هر چه 
زودتر در دولت تكميل و براي تصويب به مجلس فرستاده 
شود.  وي مي گويد: من تأكيد مي كنم كه اگر درآمدهاي 
پايدار ش��هرداري وجود نداش��ته باشد، ش��هرداري ها به 
سوي ساير مسائل س��وق پيدا مي كنند كه هر چند براي 
آنها درآمدزايي دارد ولي به ضرر مردم تمام مي ش��ود. در 
شرايطي كه به دليل ركود ساختماني درآمد شهرداري ها 
به يك سوم رسيده اس��ت، هر چه زودتر بايد لايحه درآمد 

پايدار شهرداري ها به مجلس فرستاده شود. 
رئي��س ش��وراي اس��لامي ش��هر ته��ران مي افزاي��د: از 
رئيس جمهور، وزير كشور و وزير اقتصاد خواهش مي كنم 
كه لايحه ماليات بر ارزش افزوده را در دولت اصلاح كند. ما 
به دنبال اجراي اصل ۴۴ قانون اساسي هستيم تا شوراها 
و شهرداري ها بتوانند خودكفا ش��وند اما متأسفانه لايحه 
ماليات ب��ر ارزش افزوده تبديل به ماليات دولتي ش��ده و 
به خزانه مي رود و مسئله اين است كه آيا از راه ديگري به 
شهرداري مي رسد يا نه؟ ما از دولت مي خواهيم اين لايحه 

را اصلاح كند. 
 تأمي�ن 30 درص�دي درآم�د پاي�دار از س�وي 

شهروندان 
در اين زمينه قدرت گودرزي، معاون مالي و اقتصاد شهري 
شهرداري تهران هم با اشاره به افزايش مشاركت شهروندان 
در تحقق درآمدهاي پايدار شهري خاطرنشان مي كند: در 
همين راستا مشاركت ش��هروندان در سال 9۳ نسبت به 
سال هاي گذشته با افزايش روبه رو بوده است. وي با اشاره 
به مشاركت 50 درصدي ش��هروندان تهراني در پرداخت 
عوارض شهري مي افزايد: بيش از ۳0 درصد از درآمدهاي 
شهرداري پايدار است و از سال۸6 ميزان مشاركت مردم 
در پرداخت عوارض شهري 15درصد بود كه خوشبختانه 
با اقدامات انجام شده هر سال به اين رقم افزوده شده است. 
گودرزي با اشاره به تصويب طرح جامع درآمدهاي پايدار 
شهرداري در س��ال ۸6 تصريح مي كند كه در حال حاضر 
منابع ديگ��ري نيز براي افزايش درآمد پايدار ش��هرداري 
شناسايي ش��ده و برنامه جامع درآمدهاي پايدار به طور 

جدي توسط شهرداري پايتخت دنبال مي شود. 
 توسعه گردشگري شهري راهكاري براي كاهش 

فروش تراكم
اگر قرار اس��ت فروش تراك��م به هر صورتي حذف ش��ود 
و منب��ع جديد درآم��د پايداري ب��راي كلانش��هرها و به 
خصوص پايتخت در نظر گرفته ش��ود، فضاس��ازي براي 
س��رمايه گذاري روي جذب گردش��گر و توريست است؛ 
اين يكي از راهكار هاي كسب منبع درآمدي پايدار است 
كه مي تواند علاوه بر رونق اقتصادي شهرها زمينه توسعه 
مراكز خدماتي، تفريحي و گردش��گري را فراهم س��ازد. 
شهرداري ها به خصوص، ش��هرداري كلانشهرها به دليل 
ماهيت فعاليت هاي خدماتي و نگهداشت شهري، نيازمند 
منابع درآمدي هستند تا بتوانند خدمت مورد نياز شهر و 
شهروندان را به بهترين ش��كل ممكن ارائه دهند. در اين 
ميان فروش تراكم به اشكال مختلف آن سبب شده است تا 
تكيه گاه شهرداري ها براي خرج و دخل روي اين موضوع 
برنامه ريزي شود. روند توسعه زندگي شهرنشيني و افزايش 
درخواست هاي شهروندان براي دريافت خدمات بيشتر و 
مطلوب تر مي طلبد تا براي اقتصاد شهر برنامه ريزي اساسي 
در نظر گرفته شود. پتانسيل هاي شهري به واسطه وجود 
مراكز تفريحي، گردشگري، تاريخي و حتي مراكز خدماتي 
همچون مراكز ارائه دهنده خدمات پزشكي در اكثر شهرها، 
فرصت مناسبي را پيش روي برنامه ريزان شهري قرار داده 
است تا بتوانند در كنار ساير فعاليت ها براي جذب تعريف 
منابع درآمد پايدار به بحث گردشگري و جذب توريست با 

نگاه ويژه اي بپردازند. 

درآمد پايدار و تحقق مديريت يكپارچه شهري، شايد وقتي ديگر
از شهرگزارش »جوان« از كارشكني دولت ها براي جلوگيري از خودكفايي شهرداري

  نبود منابع درآمد پايدار ش�هري سبب ش�ده است تا فروش 

 بي ژن يانچشمه 
       شهر من

تراكم به عنوان پاشنه آشيل شهر صدمات جبران ناپذيري را 
به شهرها وارد س�ازد. در حال حاضر حدود 33 سال است كه 
منابع تزريقي به شهرداري ها قطع شده است و سال هاست مديريت شهري در انتظار 
منابع درآمد پايدار چشم به اقدامات دولت و مجلس دوخته است تا علاوه بر نگهداشت 
شهر بتوانند اسباب توسعه شهري را در خور شهروندان فراهم سازند. بر اين اساس سال 
گذش�ته لايحه درآمدهاي پايدار ب�راي ش�هرداري ها، از طرف وزارت كش�ور تقديم 
كميسيون تخصصي امور كلانش�هرها در هيئت دولت ش�د و تاكنون، اين كميسيون 

مشغول بررسي اين لايحه براي آماده سازي جهت طرح در هيئت  دولت است و طولاني 
شدن اين امر حياتي در شهر سبب ش�ده تا مديريت شهري به خصوص در كلانشهر ها 
بخش زيادي از منابع درآمدي خود را از فروش تراكم به شيوه هاي مختلف كسب كند 
هرچند در سال هاي اخير به دليل حساسيت بالا و ركود اقتصادي بر اين موضوع درآمد 
شهرداري از فروش تراكم به صورت چشمگير كاهش يافته است اما تا زماني كه منابع 
درآمدي پايدار براي ش�هرها به خصوص كلانشهر ها تعريف نشود و مديريت يكپارچه 
شهري محقق نشود و اداره شهر به صورت كامل به دست مردم سپرده نشود نبايد انتظار 

داشت كه شهر در مسير توسعه و ارتقاي زندگي شهري قرار گيرد. 

نماينده مردم رش�ت در مجل�س با انتقاد 
از اينك�ه دري�اي خ�زر ب�ه حوضچ�ه اي 
از فاض�لاب تبدي�ل ش�ده، نس�بت ب�ه 
انقراض گونه ه�اي جان�وري در پي ورود 
پساب هاي خانگي و صنعتي هشدار داد. 
غلامعلي جعفرزاده ايمن آبادي، با هش��دار 
نس��بت ب��ه آلودگ��ي دري��اي خ��زر گفت: 
كشورهاي حوزه درياي خزر بايد به صورت 
جدي در راس��تاي رفع آلودگي اين دريا گام 
برداشته و اصول زيس��ت محيطي را رعايت 
كنند زيرا سلامت انسان ها و آبزيان در معرض 

تهديد جدي قرار دارد. 
 نماين��ده مردم رش��ت در مجلس ش��وراي 
اسلامي، از ورود و تخليه فاضلاب هاي خانگي 
و پسماندهاي صنعتي به درياي خزر انتقاد 
كرد و افزود: آلودگي درياي خزر به اندازه اي 
اس��ت كه در حال حاضر ب��ه حوضچه اي از 
فاضلاب تبديل ش��ده و تمامي پس��اب هاي 

صنعتي و فاضلاب هاي خانگي در آن تخليه 
مي شود.   اين نماينده مردم در مجلس دهم، 
با انتقاد از اينكه تخليه فاضلاب هاي خانگي و 
صنعتي نسل گونه هاي جانوري درياي خزر 
را با خطر انقراض مواجه كرده، تصريح كرد: 
متأسفانه اكوسيستم اين دريا در حال تغيير 
اس��ت و پروتكل هاي زيست محيطي آن نيز 
از سوي كشورهاي حوزه دريا از جمله ايران 

ناديده گرفته شده و رعايت نمي شود. 
جعفرزاده ايمن آبادي رف��ع آلودگي درياي 
خزر را نيازمند ورود جدي سازمان بهداشت 
جهاني و س��ازمان هاي بين الملل��ي خواند و 
ادامه داد: هر چن��د در اين دريا نش��ت مواد 
نفتي نداري��م ولي اگر تخليه پس��ماندهاي 
صنعتي، فاضلابي و غيربهداشتي با اين روند 
ادامه داشته باشد و سازمان بهداشت جهاني 
و همچنين انجمن هاي بين المللي كه مدافع 
و متولي محيط زيس��ت درياها هس��تند به 

اين موض��وع ورود نكنند به ط��ور حتم اين 
دري��ا در آينده اي نزديك ب��ا خطرات جدي 
زيست محيطي مواجه و به حوضچه بزرگي از 

فاضلاب دنيا تبديل خواهد شد. 

وي تأكيد كرد: اگرچه نشس��ت، همايش و 
كنگره هاي مختلفي در همين راستا از سوي 
كشورهاي حوزه درياي خزر برگزار شد ولي 
متأس��فانه هيچ ك��دام از كش��ورها به اصول 

پايبند نبوده و تصميم هاي اخذ شده در اين 
نشس��ت ها از ضمانت هاي اجرايي برخوردار 
نبوده است.  نماينده مردم رشت در مجلس 
دهم افزود: متأس��فانه در نمونه گيري هايي 
ك��ه از دري��اي خزر ص��ورت گرفته ش��اهد 
مرگ و مير انواع مختلفي از آبزيان درياي خزر 
به علت آلودگي اين دريا بوده ايم، بنابراين به 
صورت جدي نياز است سازمان هاي جهاني 
و بين الملل��ي برخورد جدي با كش��ورهاي 

آلوده كننده داشته باشند. 
 جعفرزاده ايمن آبادي با بيان اينكه كشورهاي 
حاشيه درياي خزر در خصوص آلودگي اين 
دريا هيچ گونه احساس مس��ئوليتي ندارند، 
تصريح كرد: متأس��فانه زماني اين كشورها 
احس��اس خطر مي كنند كه تمامي س��طح 
اين درياچه را فاضلاب فرا گرفته باشد، البته 
سهم كش��ور ما از آلودگي اين دريا نسبت به 

كشورهاي ديگر كمتر است.

 پروتكل هاي زيست محيطي از سوي 5 كشور حاشيه خزر ناديده گرفته مي شود 

تصوير شهر در شبكه های مجازيخزردر آستانه تبديل شدن به حوضچه فاضلاب! 

اين عكس را عكاس و مستشار ايتاليايي »لوئيجي پشه«
 150 سال پيش عكاسي كرده است.

بزك پروژه هاي شهري با گياهان پرمصرف 
 تب تهران بالا رفته 

مديريت منابع آب خام ضروري است  
  بيژن سوراني 

گرماي هواي پايتخت اين روز ها به بالاي ۴0 درجه هم رس��يده و همين امر سبب 
شده تا فضاهاي سبز و گياهان در مناطق ش��هري به آب بيشتر نياز داشته باشند. 
كاشت چمن و هر گونه گياه آب دوست در سطح شهر تهران ممنوع است. اما به نظر 
مي آيد چندان به اين توصيه ها توجهي نمي شود و كاشت چمن همچنان ادامه دارد 
و با توجه به كمبود آب در سفره هاي زيرزميني بايد براي اين مشكل كاري اساسي 

انجام شود 
 توسعه فضاي سبز براي حفظ منابع آبي يا مصرف منابع آب خام 

بي ترديد آب همواره به عنوان يكي از عناصر اصلي هستي بخش و زنده نگهدارنده 
موجودات مطرح بوده و خواهد بود. از طرفي فضاي سبز به عنوان يكي از مؤثرترين 
پديده هاي محيط زيست، پيوسته و در همه ادوار و با هر فرهنگ و آئيني مورد تأييد 
و تأكيد بوده اس��ت. از ژرفاي تاريخ تابه حال، آب به شدت مورد احترام انسان بوده 
و براي حفاظت و عدم آلايندگي آن ثواب و اجر الهي و براي آلوده سازي آن، گناه و 
معصيت قائل بوده اند. چگونه مصرف كردن آب و به عبارت ديگر مصرف بهينه آب 
يا مديريت بهره برداري از آب از نظر كمي و كيفي، با تأكيد بر آبياري فضاي سبز به 

لحاظ  اقتصادي و حفظ ارزش هاي آن حائز اهميت بسيار است. 
در آبياري فضاي سبز شهري، دو نوع انتظار از آب مي رود؛ تأمين مقدار آب و فشار آب 
و افزايش راندمان انتقال آب و آبياري و به عبارت ديگر مصرف بهينه آب. بر اين اساس 
مقدار آب يا نياز آب آبياري برحسب مقتضات اقليمي نظير درجه حرارت، تبخير، 
تعرق، باد، گونه گياهي و نوع آبياري )قطره اي، باراني و...( محاسبه و راندمان آبرساني 

و آبياري متناسب با روش انتقال و نوع آبياري تعريف و تعيين مي شود. 
 چمن كاري مفيد يا پرهزينه 

مسئوليت ايجاد، توسعه، حفظ، نگهداري و آبياري فضاي سبز شهرهاي متوسط تا 
بزرگ به عهده سازمان پارك ها و فضاي سبز شهر به صورت زيرمجموعه شهرداري 
و براي شهرهاي كوچك مستقيماً به عهده شهرداري است و به همين ترتيب تأمين، 

استحصال، انتقال و توزيع آب فضاي سبز از اختيارات آن محسوب مي شود. 
 سال ها ست كه شهرداري تهران دو بخشنامه به شهرداري هاي مناطق تهران ابلاغ 
كرده است. بر اساس اين بخشنامه ها كاشت چمن و هرگونه گياه آب دوست در سطح 
شهر تهران ممنوع است. اما به نظر مي آيد چندان به اين بخشنامه ها توجهي نمي شود 

حتي از سوي مرجع صادر كننده بخشنامه. 
كاشت و نگهداري چمن مستلزم صرف هزينه هاي سنگين و نياز آن به آب نيز بسيار 
زياد است. همين دو عامل باعث اعتراض و انتقاد كارشناسان و سازمان هاي تخصصي 
حوزه فضاي سبز كشور شد. اين انتقادها به ابلاغ دو بخشنامه اي ختم شد كه طي اين 

سال ها بارها مورد بي توجهي شهرداري مناطق قرار گرفته است. 
علي محمد مختاري، مديرعامل س��ازمان پارك ها و فضاي س��بز شهرداري تهران 
بي توجهي به منع چمن كاري را چندان قبول ندارد و با بيان اينكه سال هاس��ت در 
مناطق چمن كاري انجام نمي شود مي گويد: چمن كاري از يكسو به علت هزينه بالايي 
كه دارد و از سوي ديگر به خاطر نياز آبي بالا به هيچ عنوان براي تهران مناسب نيست، 
بنابراين حذف می شود و كاهش كاشت چمن چندين سال است كه در دستور كار 

سازمان قرار گرفته است. 
وي افزايد: استفاده از گياهان پوششي و گياهاني كه نياز كمتري به مصرف آب دارند 
از جمله درختان به ويژه درختاني از گونه هاي گياهي مقاوم، س��ازگار و ماندگار با 
شرايط اقليمي شهر تهران در دستور كار قرار گرفته است. البته بهتر است اين گونه ها 
از گونه هاي بومي پايتخت باشند، چراكه گونه هاي بومي امتحان خود را در سازگاري 

با شرايط اقليمي و آب و هوايي اين كلانشهر پس داده اند. 
مختاري يادآور مي شود: در اين دستورالعمل حتي چمن هايي كه در مساحت قابل 
توجهي در سال هاي گذشته كاش��ته ش��ده اند را نيز بايد با توسعه كاشت درخت، 

درختچه و ديگر گونه هاي گياهي در داخل چمن كاري محدود كرد. 
 مجتمع نمايشگاهي شهر آفتاب كه ارديبهشت ماه امسال بهره برداري شد، يكي از 
مثال هاي نزديك بي توجهي به اين بخشنامه است. بيشتر فضاهاي سبز اين نمايشگاه 

به چمن اختصاص داشت. 
 بر اس��اس اين گزارش بايد در نظر داشت كه توجه ش��هرداري به منابع آب خام و 
چگونگي مصرف اين مايع حياتي نمي تواند به توس��عه فضاي س��بز شهري كمك 
شاياني كند. روند خش��ك ش��دن و از بين رفتن برخي گونه هاي درختي همچون 
چنارها در پايتخت چندين سال است كه آغاز شده و يكي از عوامل اصلي آن از بين 
رفتن سفره هاي جاري آب در مسير هاي كاش��ت اين درختان است كه يا به دليل 
ساخت وسازها يا به دليل احداث و توسعه شبكه فاضلاب شهري كه آب هاي سطحي 
را جمع آوري مي كند، صورت گرفته است. بر اين اساس شهرداري به عنوان متولي 
فضاهاي س��بز بايد  در زمينه مصرف بهينه آب در شهر تهران كه در حال گسترش 
عمودي است و هر روز بر ميزان سازه هاي شهري و جمعيت آن افزود مي شود، چاره 

اساسي بينديشد. 
 استفاده از گونه هاي مقاوم، بهره گيري از آب هاي سطحي براي آبياري فضاهاي سبز، 
توجه به اقليم محله اي براي كاشت درختان و توسعه فضاي سبز و پرهيز از تخريب 
باغات به هر دليل مي تواند گام مؤثري باشد هم براي حفظ منابع آب خام و هم فراهم 

كردن زمينه توسعه هرچه بيشتر فضاي سبز. 
از سوي ديگر لازم است تا شهرداري براي جلوگيري از مصرف آب شرب كه با قيمت 
بسيار بالا تصفيه و توليد مي شود در يك اقدام جهادي نسبت به آبياري باغچه جلوي 
منازل و حتي باغچه هاي داخل مجتمع هاي بزرگ آپارتماني اقدام كند تا شهروندان 

از آب شرب براي آبياري اين فضاهاي سبز استفاده نكنند. 
 آنچه لازم اس��ت تا بدان توجه ويژه اي صورت گيرد درس��ت مصرف كردن آب به 
خصوص آب خام در سطح شهر تهران است كه اقدامات خوبي از سوي شهرداري در 
اين زمينه آغاز شده است اما لازم است اهتمام بيشتري نسبت به اين موضوع در همه 

محلات شهر صورت بگيرد تا از هدر رفت آب جلوگيري به عمل  آيد. 
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    محيط زيست

قديمي ترين عكس موجود از بافت  تهران


